



VICTORIA RIFLES OF CANADA

BADGE

Description

On a compass rose Sable a plate charged with the letters VRC Gules and encircled by an annulus Sable edged and inscribed PRO ARIS ET FOCIS in letters Argent and ensigned by the Royal Crown proper.

Symbolism

The use of a star shape and the Royal Crown was common among regimental badges at the time of formation of the Victoria Rifles of Canada.

MOTTO

PRO ARIS ET FOCIS (For the altars and for the hearths)

MARCHES

"Huntsmen's Chorus" and "Lutzow's Wild Hunt"

BATTLE HONOURS

Fenian Raids
ECCLES HILL.

South African War
SOUTH AFRICA, 1899-1900.

VICTORIA RIFLES OF CANADA

INSIGNE

Description

Une rose des vents de sable chargée d'un besant d'argent orné des lettres VRC de gueules, cerclé d'un anneau de sable liséré d'argent, inscrit PRO ARIS ET FOCIS en lettres du même, et sommé de la couronne royale au naturel.

Symbolisme

À l'époque où a été formé le régiment des Victoria Rifles of Canada, on retrouvait fréquemment sur les insignes la forme d'un étoile ainsi que la couronne royale.

DEVISE

PRO ARIS ET FOCIS (Pour les autels et pour les foyers)

MARCHES

« Huntsmen's Chorus » et « Lutzow's Wild Hunt »

HONNEURS DE BATAILLE

Raids des Fenians
ECCLES HILL.

Guerre d'Afrique du Sud
AFRIQUE DU SUD, 1899-1900.

The First World War

YPRES, 1915, '17; FESTUBERT, 1915; MOUNT SORREL; SOMME, 1916, '18; Flers-Courcelette; Thiepval; Ancre Heights; ARRAS, 1917, '18; Vimy, 1917; ARLEUX; Scarpe, 1917, '18; HILL 70; Passchendaele; AMIENS; HINDENBURG LINE; Canal du Nord; Cambrai, 1918; PURSUIT TO MONS; FRANCE AND FLANDERS, 1915-18.

LINEAGE

This Reserve Force regiment originated in Montréal, Quebec on 22 January 1862, when 'The 3rd Battalion Volunteer Militia Rifles Canada' was authorized to be formed.¹ It was redesignated: '3rd Battalion "The Victoria Volunteer Rifles of Montreal"' on 18 July 1862;² '3rd Battalion "Victoria Rifles of Canada"' on 5 December 1879;³ '3rd Regiment "Victoria Rifles of Canada"' on 8 May 1900;⁴ 'The Victoria Rifles of Canada' on 29 March 1920;⁵ 'Victoria Rifles of Canada' on 15 November 1934;⁶ '2nd (Reserve) Battalion, Victoria Rifles of Canada' on 7 November 1941;⁷ and 'Victoria Rifles of Canada' on 1 June 1945.⁸ It was reduced to nil strength and transferred to the Supplementary Order of Battle on 5 March 1965.⁹

Notes:

Upon redesignation as The Victoria Rifles of Canada on 29 March 1920 (see above), it was organized as a three battalion regiment with the 1st Battalion (24th Battalion, CEF) on the Non Permanent Active Militia order of battle, and the 2nd Battalion (60th Battalion, CEF) and 3rd Battalion (244th Battalion, CEF) on the Reserve order of battle. The reserve units were disbanded on 14 December 1936 (GO 3/37).

The Victoria Rifles of Canada were disbanded for the purpose of reorganization on 15 September 1920 and reorganized the same day (GO 232/20). This change was administrative and does not affect the lineage of the regiment.

On 4 May 1951, the regiment mobilized two temporary Active Force companies designated "E" and "F" (CAO 110-2, Pt 'B', Supp Issue No. 245/51 and SD 1 Letter No. 4237, 5 May 1951). "E" Company was reduced to nil strength upon its personnel being incorporated into the '1st Canadian Rifle Battalion' for service in Germany with the North Atlantic Treaty Organization (SD 1 Letter No. 4365, 12 November 1951). It was disbanded on 29 July 1953 (CAO 78-2, Pt 'B', Supp Issue No. 352/53). "F" Company was initially used as a reinforcement pool for "E" Company. On 15 May 1952, it was reduced to nil strength, upon its personnel being absorbed by the newly formed '2nd Canadian Rifle Battalion' for service in Korea with the United Nations (SD 1 Letter No. 4452, 22 April 1952 and CAO 110-2, Pt 'B', Supp Issue No. 283/52). "F" Company was disbanded on 29 July 1953 (CAO 78-2, Pt 'B', Supp Issue No. 352/53).

Perpetuation(s)

'24th', '60th' and '244th "Overseas" Battalion(s), CEF'

Headquarters Location

Montreal, Quebec

Première Guerre mondiale

YPRES, 1915, '17; FESTUBERT, 1915; MONT-SORREL; SOMME, 1916, '18; Flers-Courcelette; Thiepval; Crête d'Ancre; ARRAS, 1917, '18; Vimy, 1917; ARLEUX; Scarpe, 1917, '18; CÔTE 70; Passchendaele; AMIENS; LIGNE HINDENBURG; Canal du Nord; Cambrai, 1918; POURSUITE VERS MONS; FRANCE ET FLANDRES, 1915-18.

LIGNÉE

Ce régiment de la Force de réserve vit le jour à Montréal, au Québec, le 22 janvier 1862, lorsque le « The 3rd Battalion Volunteer Militia Rifles Canada » fut autorisé.¹ Il fut rebaptisé : « 3rd Regiment "The Victoria Volunteer Rifles of Montreal" » le 18 juillet 1862;² « 3rd Battalion "Victoria Rifles of Canada" » le 5 décembre 1879;³ « 3rd Regiment "Victoria Rifles of Canada" » le 8 mai 1900;⁴ « The Victoria Rifles of Canada » le 29 mars 1920;⁵ « Victoria Rifles of Canada » le 15 novembre 1934;⁶ « 2nd (Reserve) Battalion, Victoria Rifles of Canada » le 7 novembre 1941;⁷ et « Victoria Rifles of Canada » le 1^{er} juin 1945.⁸ Il fut réduit à des effectifs nuls et transféré à l'Ordre de bataille supplémentaire le 5 mars 1965.⁹

Notes :

Lorsqu'il fut rebaptisé le « The Victoria Rifles of Canada », le 29 mars 1920 (voir ci-dessus), il fut organisé en tant que régiment à trois bataillons. Le 1^{er} Bataillon (24th Battalion, CEF) faisait partie de l'ordre de bataille de la Milice active non permanente tandis que le 2^e Bataillon (60th Battalion, CEF) et le 3^e Bataillon (244th Battalion, CEF) faisaient partie de l'ordre de bataille de la Réserve. Les unités de réserve furent dissoutes le 14 décembre 1936 (GO 3/37).

Le « Victoria Rifles of Canada » fut dissous en vue de la réorganisation du 15 septembre 1920 et réorganisé la même journée (GO 232/20). Il s'agit de changements administratifs qui n'influent pas sur la lignée du régiment.

Le 4 mai 1951, le régiment mobilisa deux compagnies temporaires dans la Force active, baptisées « E » et « F » (CAO110-2, Pt 'B', Supp Issue No. 245/51 et SD 1 Letter No. 4237, 5 mai 1951). La compagnie « E » fut réduite à des effectifs nuls lorsque son personnel passa au « 1st Canadian Rifle Battalion » pour le service en Allemagne avec l'Organisation du Traité de l'Atlantique Nord (SD 1 Letter No. 4365, 12 novembre 1951). Elle fut dissoute le 29 juillet 1953 (CAO 78-2, Pt 'B', Supp Issue No. 352/53). Initialement, la compagnie « F » servit comme réservoir de renforts pour la compagnie « E ». Le 15 mai 1952, elle fut réduite à des effectifs nuls, lorsque son personnel passa au « 2nd Canadian Rifle Battalion » pour le service en Corée avec les Nations Unies (SD 1 Letter No. 4452, 22 avril 1952 et CAO 110-2, Pt 'B', Supp Issue No. 283/52). La compagnie « F » fut dissoute le 29 juillet 1953 (CAO 78-2, Pt 'B', Supp Issue No. 352/53).

Perpétuation(s)

« 24th », « 60th » et « 244th "Overseas" Battalion(s), CEF »

Site du Quartier général

Montréal, Québec

OPERATIONAL HISTORY

Fenian Raids

The battalion was called out on active service on 8 March 1866. It served on the South-eastern frontier and was removed from active service on 31 March 1866.¹⁰

The battalion was called out on active service on 24 May 1870. It fought on the South-eastern frontier and was removed from active service on 24 June 1870.¹¹

South African War

The regiment contributed volunteers for the Canadian contingents in the field, mainly the « 2nd (Special Service) Battalion, Royal Canadian Regiment of Infantry ». ¹²

The First World War

Details of the regiment were placed on active service on 6 August 1914 for local protection duties.¹³

The 24th Battalion, which was authorized on 7 November 1914 as the '24th Battalion, CEF',¹⁴ embarked for Great Britain on 11 May 1915.¹⁵ It disembarked in France on 16 September 1915, where it fought as part of the 5th Infantry Brigade, 2nd Canadian Division in France and Flanders until the end of the war.¹⁶ The battalion was disbanded on 15 September 1920.¹⁷

The 60th Battalion, which was authorized on 20 April 1915 as the '60th "Overseas" Battalion, CEF',¹⁸ embarked for Great Britain on 4 November 1915.¹⁹ It disembarked in France on 21 February 1916, where it fought as part of the 9th Infantry Brigade, 3rd Canadian Division in France and Flanders until 30 April 1917, when its personnel were absorbed by the '5th Battalion, Canadian Mounted Rifles, CEF' and the '87th "Overseas" Battalion, CEF'.²⁰ The battalion was disbanded on 15 August 1918.²¹

The 244th Battalion, which was authorized on 17 July 1917 as the '244th "Overseas" Battalion, CEF',²² embarked for Great Britain on 28 March 1917.²³ Its personnel were absorbed by the '23rd Reserve Battalion, CEF' on 21 April 1917 to provide reinforcements for the Canadian Corps in the field.²⁴ The battalion was disbanded on 17 July 1917.²⁵

The Second World War

The regiment was called out on service for local protection duties on 26 August 1939.²⁶ Details of the

HISTORIQUE OPÉRATIONNEL

Raids des Fenians

Le bataillon fut mobilisé le 24 mai 1870. Ayant combattu sur la frontière du sud-est, il fut retiré du service actif le 24 juin 1870.¹⁰

Le bataillon fut mobilisé le 24 mai 1870. Ayant combattu sur la frontière du sud-est, il fut retiré du service actif le 24 juin 1870.¹¹

Guerre d'Afrique du Sud

Le régiment fournit des volontaires pour les contingents canadiens en campagne, en particulier au « 2nd (Special Service) Battalion, Royal Canadian Regiment of Infantry ». ¹²

Première Guerre mondiale

Des détachements du régiment furent mobilisés pour le service actif le 6 août 1914, pour fournir des services locaux de protection.¹³

Le « 24th Battalion », autorisé le 7 novembre 1914 sous l'appellation de « 24th Battalion, CEF »,¹⁴ s'embarqua pour la Grande-Bretagne le 11 mai 1915.¹⁵ Il débarqua en France le 16 septembre 1915, où il combattit en tant que composante de la 5^e brigade d'infanterie, de la 2^e division canadienne en France et dans les Flandres jusqu'à la fin de la guerre.¹⁶ Le bataillon fut dissous le 15 septembre 1920.¹⁷

Le « 60th Battalion », autorisé le 20 avril 1915 sous l'appellation de « 60th "Overseas" Battalion, CEF »,¹⁸ s'embarqua pour la Grande-Bretagne le 4 novembre 1915.¹⁹ Il débarqua en France le 21 février 1916, où il combattit en tant que composante de la 9^e brigade d'infanterie, de la 3^e division canadienne en France et dans les Flandres jusqu'au 30 avril 1917, lorsque son personnel passa aux « 5th Battalion, Canadian Mounted Rifles, CEF » et « 87th "Overseas" Battalion, CEF ». ²⁰ Le bataillon fut dissous le 15 août 1918.²¹

Le « 244th Battalion », autorisé le 17 juillet 1917 sous l'appellation de « 244th "Overseas" Battalion, CEF »,²² s'embarqua pour la Grande-Bretagne le 28 mars 1917.²³ Son personnel passa au « 23rd Reserve Battalion, CEF » le 21 avril 1917, fournissant des renforts au Corps d'armée canadien en campagne.²⁴ Le bataillon fut dissous le 17 juillet 1917.²⁵

Seconde Guerre mondiale

Le régiment fut mobilisé le 26 août 1939, fournissant des services locaux de protection.²⁶ Des

regiment were also mobilized for active service under the designation 'Victoria Rifles of Canada, CASF (Details)' on 1 September 1939.²⁷ The details called out on active service were disbanded on 31 December 1940²⁸ and the regiment mobilized an active service unit designated 'The Victoria Rifles of Canada, CASF' on 24 May 1940.²⁹ It was redesignated '1st Battalion, The Victoria Rifles of Canada, CASF' on 7 November 1940.³⁰ It served in Canada, and in Newfoundland from November 1940 to September 1941 on garrison duty as part of the 17th Infantry Brigade, 7th Canadian Division.³¹ It embarked for Great Britain on 20 November 1944.³² The battalion was disbanded on 21 November 1944, to provide reinforcements to the Canadian Army in the field.³³

détachements du régiment furent mobilisés pour le service actif sous la désignation de « Victoria Rifles of Canada, CASF (Details) » le 1^{er} septembre 1939.²⁷ Les détachements mobilisés pour le service actif furent dissous le 31 décembre 1940²⁸ et le régiment mobilisa une unité en service actif sous l'appellation de « The Victoria Rifles of Canada, CASF » le 24 mai 1940.²⁹ Elle fut rebaptisée « 1st Battalion, The Victoria Rifles of Canada, CASF » le 7 novembre 1940.³⁰ Le bataillon servit au Canada, et à Terre-Neuve de novembre 1940 à septembre 1941, exerçant des tâches de garnison en tant que composante de la 17^e brigade d'infanterie, de la 7^e division canadienne.³¹ Il s'embarqua pour le Grande-Bretagne le 20 novembre 1944.³² Le bataillon fut dissous le 21 novembre 1944, fournissant des renforts à l'armée canadienne en campagne.³³

COLOURS

Rifle regiments do not carry Colours. They may emblazon their battle honours on unit appointments such as cap badges.

DRAPEAUX CONSACRÉS

Les régiments de voltigeurs n'ont pas de drapeaux consacrés. Ils peuvent blasonner leurs honneurs de bataille sur les articles propres d'unité telles que les insignes de coiffure.

CAMP FLAG

No camp flag recorded.

DRAPEAU DE CAMP

Aucun drapeau de camp autorisé.

1. MGO 22 Jan 62. Formed from six independent rifle companies authorized on 10 January 1862: 'The 1st', 'The 2nd', 'The 3rd', 'The 4th', 'The 5th', and 'The 6th Volunteer Militia Rifle Company of Montreal' / Formé de six compagnies indépendantes de voltigeurs autorisées le 10 janvier 1862 : « The 1st », « The 2nd », « The 3rd », « The 4th », « The 5th » et « The 6th Volunteer Militia Rifle Company of Montreal » / Formé de six compagnies de voltigeurs indépendants autorisées le 10 janvier 1862 : « The 1st », « The 2nd », « The 3rd », « The 4th », « The 5th », et « 6th Volunteer Militia Rifle Company of Montreal ».
2. MGO 18 Jul 62.
3. MGO 30/79.
4. MO 105/1900.
5. MO 95/20.
6. GO 93/34.
7. GO 42/41.
8. GO 264/45.
9. SD 1 Letter No. 64/65; and/et Message, QUECOM, G 3564, 221800Z Sep 65.
10. MGO 8 Mar 66; and/et MGO 31 Mar 66.
11. Adjutant General of the Militia Annual Report reprinted in *Report of the State of the Militia of the Dominion of Canada for the Year 1870* (Ottawa, 1871), pp. 72, 74 and 77 / Rapport de l'Adjudant Général de la Milice imprimé à nouveau dans le « *Report of the State of the Militia of the Dominion of Canada for the Year 1870* » (Ottawa, 1971), pp. 72, 74 et 77; and/et MGO 29/1879.
12. GO 60/33.
13. GO 142/14.
14. GO 36/15.
15. *CEF Sailing List*, vol. II.
16. War Diary/Journaux de guerre, 24th Battalion, 16 September 1915/16 septembre 1915, LAC/BAC, RG/GE 9, Series 111-D-3, Vol. 4931, File/dossier 414.
17. GO 149/20.
18. GO 103a/15.
19. *CEF Sailing List*, vol. III. The unit also sent a reinforcing draft overseas on 27 August 1915 / L'unité envoya également un contingent en renfort outre-mer le 27 août 1915.
20. War Diary/Journaux de guerre, 60th Battalion, 21 February 1915/21 février 1916, and/et Operation Order No. 105, 29 April 1917/29 avril 1917, LAC/BAC, RG/GE 9, Series 111-D-3, Vol. 4942, File/dossier 447.
21. GO 101/18.
22. GO 69/17.
23. *CEF Sailing List*, vol. XI.
24. Edwin Pye Papers, *Summary of History of C.E.F. Units - 244th Battalion*, Document Collection/Collection de documents 74/672, Series/séries IV, Box/boîte 13, Folder/chemise 244.
25. GO 89/17.

26. GO 124/39.
27. GO 135/39.
28. GO 44/41.
29. GO 184/40; and/et GO 50/41.
30. GO 42/41.
31. Colonel C.P. Stacey, *Official History of the Canadian Army in the Second World War, Volume 1, Six Years of War* (Ottawa, 1955), p. 537; and/et Document Collection/Collection de documents 92/252, (3-6-60) *Victoria Rifles of Canada*, box/boîte 38, file/dossier 5.
32. Document Collection/Collection de documents 92/252, (3-6-60) *Victoria Rifles of Canada*, box/boîte 38, file/dossier 5.
33. GO 157/45.